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 ملخص الرسالة

غير  صمبوجسم  ,حالة التوازن النسبي لجسمين نقطيينتناولنا في ىذه الرسالة 
نقطي. افترضنا أنّ تمك الأجسام معزولة وتدور حول مركز كتميا المشترك, وأنّ 

أولر, وتشكيلات متناظر. وجدنا تشكيلات التوازن النسبي من نوع  صمبالجسم ال
. صمبمستفيدين من تناظر الجسم ال الثلاثة,خطية للأجسام الغير التوازن النسبي 

(. عرضنا عدد التوازنات اىتمينا بحالة الجسم الصمب كرة مشدودة )أومضغوطة
مواضع التوازن النسبي النسبية الخطية في عدة حالات مختمفة. بحثنا أيضاً عن 

حيث تبين وجود مواضع توازن نسبي تشكل فييا  ,القريبة من نقاط توازن لاغرانج
مراكز كتل الأجسام رؤوس مثمث متساوي الساقين رأسو مركز كتل الجسم الكروي, 
وقريب من مثمث لاغرانج المتساوي الأضلاع. ميّزنا حالتين. بينّا في الحالة الأولى 

أنّ الجسم الكروي يقترب من الدوران يوازي متجو الشد)أوالضغط(  حالة متجو سرعة
الجسمين النقطيين إذا كان مضغوطاً, ويبتعد عنيما إذا كان مشدوداً. وبينَّا في الحالة 

الثانية حالة متجو سرعة الدوران عمودي عمى متجو الشد )أو الضغط( أنّ الجسم 
شدوداً, ويبتعد عنيما إذا كان الكروي يقترب من الجسمين النقطيين إذا كان م

 مضغوطاً.
 

 

 

 

 

 

 

 

 



Abstract 

In this work, we go into case of  relative equilibrium of two 

punctual bodies and non-punctual rigid body. We suppose that 

the bodies are isolated and they revolve around their common 

center of mass, and the rigid body is symmetric. 

We find the relative equilibrium configurations of three bodies. 

We care with the case which is in it the rigid body is tight or 

pressured sphere. We offer number of the collinear  relative 

equilibrium in many cases.  

We look for the relative equilibrium positions near Lagrange 

equilibrium points, we find that there are relative equilibrium 

positions when centers of three bodies' masses are heads of 

isosceles triangle, its vertex is center of spherical body's mass, 

and near of Lagrange triangle which is equilateral triangle. We 

distinguish two cases, we show in the first case that the spherical 

body will get near from the two punctual bodies if it's pressured 

and it will move away from them if it's tight. In the second case, 

we show that the spherical body will get near from the two 

punctual bodies if it's tight and it will move away from them if 

it's pressured. 

 


